
گروه اقتصادی - رئیس کل بانک مرکزی تاکید کرد: بر اساس توافق 
انجام شده مبالغ وصول شده از محل بدهی دولت به بانک مرکزی مرتبا به 
صندوق ملی مسکن واریز می شود که در سال ۱۴۰۰ میزان وصولی حدود 

سه هزار میلیارد تومان است.
علی صالح آبادی در تشریح کمیسیون اقتصادی در خصوص بررسی 
آخرین وضعیت تامین مالی تولید مســکن در اجرای قانون جهش تولید و 
تامین مســکن با حضور وزیر راه و شهرســازی و رئیس سازمان برنامه و 
بودجه، گفت: خط اعتباری وجود دارد که متعلق به حدود ۱۲ سال قبل بوده 
و به منظور احداث مســکن مهر اعطاء شده است، طبق قانون جهش تولید 
مسکن مقرر شده تا این بدهی به بدهی دولت به بانک مرکزی تبدیل و منابع 
حاصل از برگشت طرح مسکن مهر به صندوق ملی مسکن واریز و صرف 
اهداف مقرر شــود.رئیس کل بانک مرکزی با اشــاره به اینکه مکاتبات بین 
سازمان برنامه و بودجه و بانک مرکزی صورت گرفته است تا به دو شکل 
بدهی مربوط به خط اعتباری مســکن مهر وصول شود، اظهار داشت: یکی 
از روش های مطرح شده این است که خط اعتباری ۵۰ هزار میلیارد تومانی 
مذکور به صورت یکجا به بدهی دولت تبدیل یا اینکه به صورت اقساطی 
و به مرور این اتفاق رخ دهد، بر اساس تفاهم انجام شده بین بانک مرکزی 
و سازمان برنامه و بودجه مقرر شده است تا به مرور تبدیل به بدهی دولت 
نسبت به بانک مرکزی تبدیل و مبلغ وصول شده نیز مرتبا و به محض وصول 

به صندوق ملی مسکن واریز شود.
وی با تاکید بر اینکه بر اساس توافق انجام شده مبالغ وصول شده از محل 
بدهی دولت به بانک مرکزی مرتبا به صندوق ملی مسکن واریز می شود که 
در ســال ۱۴۰۰ میزان وصولی حدود سه هزار میلیارد تومان است، تصریح 
کرد: تا سال ۱۴۱۵ مبلغ بدهی ۵۰ هزار میلیارد تومانی دولت به بانک مرکزی 

وصول می شود.

رئیس کل بانک مرکزی:

سه هزار میلیارد تومان به صندوق 
ملی مسکن واریز می شود

گروه اقتصادی - معاون وزیر 
صمت با بیان اینکه لوازم خانگی گران 
نمی شود، گفت: قیمت ها باید به گونه 
ای باشــد که کالاها قابلیت صادرات 
پیدا کننــد؛ در صورت گرانی نه تنها 
بازار داخل بلکه بــازار خارج هم از 

دست می رود.
محمدمهدی بــرادران در مورد 
تغییــر قیمت لوازم خانگــی، با بیان 
اینکــه در حال حاضر بــازار لوازم 
خانگی رقابتی اســت، اظهار کرد: بر 
خلاف اینکه گاهی اوقات قیمت مواد 
اولیه افزایش می یابد اما تولیدکنندگان 
کمترین افزایش قیمت را نســبت به 
ســایر صنایع اعمال کــرده اند. بازار 
رقابتی اســت و فعالان این حوزه در 
همیــن بازار در حال کار هســتند و 

مشکل خاصی هم وجود ندارد. 
معــاون صنایــع عمومی وزیر 
صمت افزود: تولید و عرضه اجناس 
با کمترین مشکل در حال انجام است 
و حتی اخیراً برخی از تولیدکنندگان 
بــزرگ برای فــروش کالاهای خود 
تخفیفاتــی نیز در نظــر گرفته اند؛ به 
عنوان نمونه یکــی از تولیدکنندگان 
بــزرگ یخچال های ســاید خود را 
با تخفیف و در حجــم انبوه به بازار 
عرضــه کرده اســت. تولیدکنندگان 
دیگر هم طرح های خاص برای ارائه 
کالا با تخفیف دارند تا ســهم بازار را 

بگیرند.
ستاد تنظیم بازار به دنبال 
افزایــش قیمت لــوازم خانگی 

نیست

وی در مورد اینکه آیا ستاد تنظیم 
بازار مصوبه ای برای افزایش قیمت 
لوازم خانگی دارد یا خیر، گفت: ستاد 
تنظیم بازار بــه دنبال افزایش قیمت 
لوازم خانگی نیست و مصوبه ای در 

این زمینه نداشته ایم. 
برادران تصریــح کرد: حتی در 
برخی مــوارد که ما اجــازه افزایش 
قیمت دادیم، به دلیل رقابتی بودن بازار 
خود تولیدکنندگان تمایلی به افزاشی 
قیمت نداشتند زیرا تا یک حدی می 
تــوان قیمت را بالا بــرد و مردم نمی 

توانند هزینه کنند.
افزایش قیمــت به صلاح 

نیست
معــاون صنایــع عمومی وزیر 
صمت افزود: از ســویی دیگر قیمت 

ها باید به گونه ای باشد که بتوان بازار 
هدف صادراتــی تعریف و کالاها را 
به کشــورهای دیگر نیز صادر کرد. 
در حــال حاضــر تلاش مــا بر این 
اســت که قیمت ها به گونه ای باشد 
کــه کالا قابلیت صادرات پیدا کنند و 
در کشــورهای منطقه حضور فعالی 
داشته باشیم. اگر قیمت ها غیرمنطقی 
افزایــش یابد بــازار داخلی را هم از 
دست می دهیم چه برسد به بازارهای 
خارجی.بــرادران تاکیــد کرد: روال 
عادی اســت و افزایش قیمت لوازم 

خانگی به صلاح نیست.

گروه اقتصــادی - طبق اعلام 
مرکز پژوهش های مجلس اسقاط هر 
خودرو فرسوده در شرایط فعلی سبب 
کاهش مصــرف ۲۰۰۰ لیتر بنزین در 
سال می شود اما وزارت صمت مخالف 

ارائه گواهی اسقاط خودرو است.
مرکز پژوهش هــای مجلس در 
گزارشــی به موضوع اسقاط خودرو و 
موتورسیکلت پرداخته و عنوان کرده 
است: قانون ساماندهی صنعت خودرو 
به تصویب مجلس شــورای اسلامی 
رســیده و در ۲۱ خــرداد ۱۴۰۱ ابلاغ 
شده است. در ماده ۱۰ این قانون شماره 
گذاری خودروها و موتورســیکلت 
منوط به ارائه گواهی اســقاط توسط 
خودروسازان و موتورسیکلت سازان 
معادل بیســت و پنــج درصد )%۲۵( 
تولید ماهانه شده اســت. اجرای این 
ماده موجب رشــد چشمگیر اسقاط 

خودروهای فرسوده می شود.
از جمله مزایا اسقاط خودروهای 
فرسوده می توان به موارد زیر اشاره 

کرد:
کاهــش آلودگــی هــوا و ارتقا 
سلامت مردم: مطالعات متعددی طی 
ســالیان اخیر خسارت آلودگی هوا در 
کلانشهرهای کشور را بررسی کرده اند. 
بر اســاس گزارش بانــک جهانی در 

ســال ۲۰۱۸، آلودگی هوای تهران به 
طور مستقیم هر ســاله خسارت ۲.۶ 
میلیــارد دلاری به ســلامت عمومی 
شهروندان وارد می کند. مطابق برآورد 
صــورت گرفته کاهش آلودگی هوای 
تهران در اثر اجرای طرح های اســقاط 
وسایل نقلیه فرسوده، می تواند کاهش 
خســارت تقریبی تــا ۱۰۸۱ میلیون 
دلاری را در بخش سلامت شهر تهران 

به همراه داشته باشد.
کاهــش مصــرف ســوخت و 
جلوگیری از وابســتگی بــه واردات 
بنزین: شــاید بتوان اصلی ترین مزیت 
اقتصادی طرح های اسقاط وسایل نقلیه 
فرســوده را کاهش مصرف سوخت 
در بخش حمل و نقل کشــور دانست. 
میزان مصرف بنزین کشــور به بیش از 
۱۱۰ میلیون لیتر در روز رســیده و از 
میزان متوسط تولید پیشی گرفته است. 
بــا توجه به روند کنــد افزایش تولید 
بنزین در کشــور و رشد سالانه ۵ الی 
۱۰ درصدی مصرف بنزین در صورت 
تداوم شرایط فعلی کشور به واردکننده 
بنزین تبدیل خواهد شــد. اسقاط هر 
خودرو فرسوده در شرایط فعلی سبب 
کاهش مصــرف ۲۰۰۰ لیتر بنزین در 
ســال می شــود. ارزش صادراتی این 
میزان بنزین بیش از ۱۸۰۰ دلار معادل 

با ۵۴ میلیون تومان اســت. درصورت 
اجرای ماده ۱۰ طرح ساماندهی صنعت 
خــودرو، با فرض اســقاط ۳۰۰ هزار 
خودرو در ســال، بیش از ۵۴۰ میلیون 
دلار معادل ۱۶.۲ هزار میلیارد تومان به 
صورت سالانه در مصرف بنزین صرفه 

جویی می شود.
ایجاد اشــتغال: احیــا و اجرای 
طرح های اسقاط وسایل نقلیه فرسوده 
در کشور به معنای رونق دوباره فعالیت 
در مراکز اسقاط و بازیافت وسایل نقلیه 
فرســوده است. در کشور بیش از ۲۲۰ 
مرکز اسقاط وجود دارد و در هر مرکز 
بین ۳۰ تا ۷۰ نفر اشتغال مستقیم دارند. 
بر این اساس احیای طرح های اسقاط 
به معنای ایجاد ۱۱ هزار شغل مستقیم 

در کشور است.
وزارت صمت مخالف اجرای 
قانــون ارائــه گواهی اســقاط 

خودرو
با وجــود اینکه در متــن قانون 
ســاماندهی صنعت خودرو صراحتاً 
عنوان شــده اســت که خودروسازان 
ملزم به ارائه گواهی اســقاط هستند. 
وزارت صمــت و خودروســازان در 
حال پیگیری طرحی از طریق شورای 
عالی هماهنگی اقتصادی ســران قوا و 
هیئت وزیران هســتند که به موجب 

آن خودروسازان به جای ارائه گواهی 
اســقاط خودرو مبلغی را به صندوق 

محیط زیست واریز نمایند.
وزارت صمت مشــکلاتی مانند 
کمبود گواهی اسقاط و افزایش هزینه 
خودروســازان را دلیل مخالفت خود 
بــا اجرای این قانون و ارائه پیشــنهاد 
جایگزین، بیان می کننــد. اجرای این 
طــرح در عمل به معنی توقف فرآیند 

اسقاط است زیرا:
- مبلغ پیشــنهادی ناچیز است و 
امکان جایگزینی خودروهای فرسوده 

با استفاده از آن میسر نیست.
- با توجه به تــورم، مبلغ تعیین 
شده به مرور زمان دچار کاهش ارزش 

می شود.
- امکان انحراف منابع جمع شده 
در صنــدوق به ســایر حوزه ها وجود 

دارد.
بــا توجه بــه موارد فــوق طرح 
پیشــنهادی وزارت صمــت مغایر با 
راهبرد »تســریع روند اسقاط و از رده 
خارج کــردن خودروهای فرســوده« 
مطرح شــده در ســند تحول دولت و 
مغایر با متن قانــون مصوب مجلس 

شورای اسلامی است.
به منظور تسریع فرآیند اسقاط 
خودرو و رفع مشکلات مطرح شده 

بسته ای آماده شده است که اهم موارد 
مطرح شده در این بسته به شرح زیر 

است:
- معادل سازی کلیه گواهی های 
اســقاط با یکدیگر صرف نظر از نوع 
سوخت: با معادل سازی گواهی اسقاط 
خودروهــا صرف نظر از نوع مصرف 
سوخت، مشکل کمبود گواهی اسقاط 

خودرو دیزل رفع می شود.
- شارژگواهی اسقاط به صورت 
خودکار در سامانه اسقاط خودروهای 

فرسوده
- در اولویت قرار گرفتن دارندگان 
خودرو فرسوده در قرعه کشی خودرو 

مشروط به اسقاط
- تعییــن محدودیت برای تردد 

خودروهای فرسوده
- ایجاد سازوکار اعطای گواهی 
صرفه جویی ســوخت مشــروط به 
اســقاط خودرو: با اسقاط هر خودرو 

سواری سالانه به طور متوسط ۵۴ میلیون 
تومان در مصرف بنزین صرفه جویی 
می شود با اعطای گواهی صرفه جویی 
به دارندگان خودرو فرسوده )مشروط 
به اسقاط خودرو( میزان عرضه گواهی 
اسقاط به طور چشــمگیری افزایش 
می یابد و مشکلات مطرح شده توسط 

وزارت صمت رفع می گردد.
با توجه به موارد مطرح شده نیاز 
اســت کارگروهی متشکل از وزارت 
امــور اقتصــادی و دارایــی، وزارت 
نفت، وزارت صمت، وزارت کشــور 
و ســازمان حفاظت محیط زیست به 
منظور تدوین آئین نامه ماده ۱۰ قانون 
ساماندهی صنعت خودرو تشکیل شود 
و آئیــن نامه مذکور بــا لحاظ الزامات 
مطرح شــده در متن قانــون و بدون 
انحراف از آن تدوین شود. شایان ذکر 
اســت مهلت قانونی تدوین آئین نامه 
مذکور تا ۲۱ شهریور ماه ۱۴۰۱ است.

گروه اقتصادی - وزیر کشاورزی 
در آغاز آئین رونمایی از نقشه راه تأمین 
مالی زنجیره ای در بخش کشــاورزی 
گفت: سرعت تغییر کاربری زمین های 
کشــاورزی در کشور اعجاب برانگیز 
است.ســید جواد ســاداتی نژاد وزیر 
کشــاورزی در آغاز آئین رونمایی از 
نقشــه راه تأمین مالــی زنجیره ای در 
بخش کشــاورزی که در بانک مرکزی 
برگزار شــد گفت: برای تجاری کردن 
صنعت کشــاورزی راهی بجز اجرای 
کشــاورزی قــراردادی نداریم.وی با 
اشــاره به اینکه سرعت تغییر کاربری 
زمین های کشاورزی در کشور اعجاب 
برانگیز است، گفت: شروع سال زراعی 
از ۱۵ شــهریور آغاز می شود و تا چند 
روز دیگر برداشت گندم تمام می شود.

وزیر کشاورزی اعلام کرد: اصلاح 
قیمت گندم و کاهش ۴۵ درصدی نرخ 
کود شیمیایی تأثیر بســزایی در رشد 
تولید گندم در سال جاری داشته است.

این مقام مسئول با تاکید براینکه 
در ایــران فقط چغندر قند بر اســاس 
کشــاورزی قراردادی تولید می شود 
گفت: ســرجمع این محصول نیز تنها 
یک درصد از کل صنعت کشــاورزی 
است. وزیر کشاورزی با اشاره به رشد 
قیمت کود پتاس و فســفات و ســم، 
بر لزوم پوشــش بیمه ای محصولات 
کشــاورزی تاکید کرد و گفت: بین ۳۸ 
تــا ۴۰ هزار میلیارد تومان نیاز به تأمین 
مالی جهت حمایت از کشــاورزان و 
تســویه با آنها در زمان برداشت داریم 
که می بایســت از طریق کشــاورزی 

قراردادی تأمین مالی شود.
ســاداتی نژاد تاکید کــرد: به این 
ترتیب معیشــت کشاورز نیز بر اساس 
حکمرانی خوب صنعت کشاورزی و با 
کمک بانک مرکزی و بانک ها حمایت 
خواهد شد. این مقام مسئول با اشاره به 
جنگ روسیه واوکراین گفت: علی رغم 
آثار غذایی جنگ اوکراین برای دنیا اما 
با برنامه ریزی که در کشور انجام شد، 
با کمبود مواد غذایی مواجه نشدیم و به 

این ترتیب صفی را نیز شاهد نبودیم.
وزیر کشاورزی عنوان کرد: تأمین 
مالــی از طریق کشــاورزی قراردادی 
نقش حامی برای کشاورزان و دامداران 
خواهد داشت و باعث می شود سرمایه 
گذاران بــا قدرت به زنجیــره تولید 

صنعت کشاورزی ورود کنند.

وی ابزار امیدواری کرد: بانک ها 
با دســتگیری از کشاورزان و حمایت 
از آنها با مدل تأمین مالی کشــاورزی 
قراردادی، رشد این صنعت را با وجود 
خشکسالی و اراضی آبی_دیمی کشور 
رقــم خواهند زد. این مقام مســئول با 
تاکید براینکه خریــد تضمینی گندم 
سال گذشته ۴.۵ میلیون تن بود و امسال 
خرید گندم به ۷.۵ میلیون خواهد رسید 
گفت: قصد داریم خرید تضمینی گندم 
را تــا ۹ میلیون تن برســانیم که برای 
رسیدن به این رقم نیاز به حمایت مالی 

بانک ها داریم.

معاون وزیر صمت:

لوازم خانگی گران نمی شود؛ افزایش قیمت به 
صلاح نیست

مرکز پژوهش های مجلس گزارش داد؛

وزیر جهاد کشاورزی:

سرعت تغییر کاربری زمین های کشاورزی در 
کشور اعجاب برانگیز است

اقتصادی6

گروه اقتصــادی - اغلب این 
حاشــیه  ها بــه اختلاف نظــر میان 
ســهامدارن خرد و سهامداران عمده 
)که کرســی هیئت مدیره را در اختیار 
دارنــد( برمی گــردد. اختلاف نظر و 
تعــارض به این معنی که ســهامدار 
عمده در تصمیم گیری دخیل اســت، 
اما ســهامداران خرد بــا وجود تعداد 

بیشتر، صدایشان به جای نمی رسد.
آقای بهراد موســوی کارشناس 
بازار سرمایه گفت: طی ماه های اخیر 
در مجامع شــاهد اتفاقات ناگواری 
بوده ایــم، اما علــت ایــن اتفافات 
چیســت؟ بــه طــور کل ناآرامی در 
مجامع دلایل مختلفی دارد. زمانی که 

ســهامداران یک سهم را خریداری و 
آن را نگهــداری می کنند، می تواند دو 
اتفاق رخ ده. اول اینکه قیمت سهم در 
آن محدوده خریداری شــده بماند و 
دوم اینکه از آن محدوده ریزش داشته 
باشد. قطعا سهامداری که وارد مجمع 
می شود به دلیل زیان مالی شدید )که 
گاهی برخی ســهم ها تــا ۹۰ درصد 
ریزش را تجربه می کنند( می خواهد 

تنها صدایش شنیده شود.
او می گویــد: موضــوع بعدی 
که عموما مجامــع را با چالش همراه 
می کند، بحث تقســیم سود است که 
ســهامدار انتظار دارد ســود مناسبی 
تقسیم شود، اما زمانی که این موضوع 

رقم نمی خورد سهامدار بیشتر از قبل 
معترض خواهــد بود. مورد دیگر که 
اخیرا باعث تنش در مجامع شــده نیز 
به عدم اجازه ورود سهامدار به مجمع 
از سوی شرکت ها باز می گردد که طبق 
قانون، راه ندادن ســهامدار به مجمع 
تخلف اســت؛ اما خــوب برگزاری 
مجامع هم چهارچوب های خودش 

را دارد.
برگــزاری مجامــع برخط 

راهی برای کاهش حواشی
بــه گفته ایــن تحلیلگــر بازار 
ســرمایه: چاره کار پاســخگو بودن 
اعضای هیئت مدیره شرکت ها، ارائه 
وضعیت و چشم انداز صحیح از آینده 

شــرکت، ارائه طرح هــای توجیهی، 
اطلاع رسانی کامل )از زمان برگزاری، 
مکان و شــکل آن و...(، حفظ آرامش 
اعضا و از همه مهم تر آماده ســازی و 
برگزاری مجامع در بستر های برخط 

) آنلاین( می تواند مانع از شکل گیری 
بسیاری از مشکلات شود.

بایــد از ســهامدار خرد در 
مجامع حمایت شود

آقای مهدی میرزایی کارشناس 

بازار سرمایه گفت: وضعیت حواشی 
مجامع مربوط بــه این چند ماه اخیر 
نبوده، بلکه سالیان متمادی این حالت 
وجود دارد، اما این چند وقت به سبب 
توسعه رسانه های مجازی بیشتر دیده 

شده است.
او می گویــد: وقتی حواشــی 
مجامع مختلف بررسی می شود یک 
وجه مشــترک در همــه آن ها وجود 
دارد. آن هــم تعارضی اســت که بین 
ســهامداران عمــده و خــرد وجود 
دارد به این معنی که ســهامدار عمده 
در تصمیم گیــری دخیل اســت، اما 
سهامداران خرد با وجود تعداد بیشتر، 
صدایشان به جای نمی رسد. حمایت 
از ســهامدار خــرد، ورود به موقع و 
صحیح ســازمان بورس، برخورد با 
متخلفان، راهکارهایی اســت که باید 

اجرایی شود.
ضعف قانونی مجامع را با 

حاشیه همراه می کند 
آقای شیرزاد مدیر امور حقوقی 
و انتظامی ســازمان بــورس گفت: 
سازمان بورس در تصمیمات مجامع 
هیــچ گونه دخالتی نــدارد و تنها بر 
اجرای آن ها نظارت می کند. باید گفته 
شــود در فصل ۶ قانون بازار سرمایه 
در برگــزاری مجامع جرمی تعریفی 
نشــده اســت و تنها یــک بخش در 
قانون تجــارت وجود دارد که آن هم 

بازدارندگی کافی ندارد.
نیاز بــه تشــکیل کانون 

ســهامداران خرد بیشتر از قبل 
احساس می شود

آقای کوروش آسایش کارشناس 
بازار سرمایه گفت: یکی از مشکلات 
اساســی بازار ما عــدم وجود کانون 
ســهامداران خرد است. اکثر کسب و 
کار هــا یک کانون و یا اتحادیه دارند، 
ولی بــرای ســهامداران اتحادیه ای 
وجود نــدارد کــه از حقــوق آنان 
دفاع کند. این گونه اســت که خشم 
سهامداران برانگیخته می شود و شاهد 

برگزاری مجامع با حاشیه هستیم.
او می گوید: سوال مهم این است 
که در حال حاضر جایگاه سهامداران 
خرد در بازار کجا اســت؟ اصلا کسی 

صدای آن ها را می شنود؟
آذر پارســال محســن رضایی 
معــاون اقتصادی دولت از تشــکیل 
کانون ســهامداران خرد به عنوان یک 
موضوع اساســی بازار ســرمایه خبر 
داده بود. حال باید دید حاشــیه های 
برگزاری مجامــع می  تواند محرکی 
برای اصلاح قوانیــن بازدارنده برای 
برخورد بــا تخلفــات در مجامع به 
اشــکال مختلف و شکل گیری کانون 
سهامدارن خرد باشد یا وضعیت فعلی 

کماکان ادامه خواهد داشت.

در سایه ضعف قانون؛

مجامع بورسی میدان جنگی برای 
حقوقی ها و حقیقی ها!

مدتی است که نام مجامع شرکت های بورسی با حاشیه و ناآرامی گره خورده است. البته این حاشیه تنها 
برای این دو سال اخیر نیست و این فضای رسانه است که اکنون شرایط این مجامع را بهتر و واقعی تر در معرض دید اذهان 

عمومی قرار داده است

گــروه اقتصــادی - رییس  
کمیسیون عمران اظهار داشت: توجه 
داشــته باشیم قرار نیست دولت خانه 
بسازد، دولت باید نقش راهبری داشته 
باشــد. دولت در این پروژه پیمانکار 
نیســت و باید زمین و تســهیلات را 
فراهم کند و مصالح ســاختمانی را با 
قیمت مناسب در اختیار مردم بگذارد 
و سازندگان حمایت کند تا انبوه سازان 
وارد خانه سازی در این پروژه شوند. 
امــا در حال حاضر دولت خودش در 
نقش پیمانکار وارد شــده و این اقدام 
تخلف اســت چراکه باعث می شود 
سرعت و کیفیت کار کاهش پیدا کند.

محمدرضا رضایــی کوچی با 
انتقاد از نحوه قیمت گذاری واحد های 
نهضت ملی مســکن از سوی دولت 
اظهار داشــت: در حالی که بسیاری 
از متقاضیــان آورده اولیه ۴۰ میلیون 
تومانــی را واریز کرده انــد و قرارداد 

ســاخت با هزینه هر متر۵.۵ میلیون 
تومان منعقد شده اما امروز هزینه تمام 
شده ساخت هر متر خانه حداقل به ۸ 

میلیون تومان رسیده  است.
وی با بیان اینکه در حال حاضر 
هیچ کســی از قیمت نهایی و انتهای 
قیمت گــذاری واحد هــای نهضت 
ملی مسکن خبر ندارد، گفت: دولت 
بــا پیمانکاران در مقطعــی با قیمت 
ســاخت ۵.۵ میلیون تومان توافق و 
قرارداد منعقد کرده اما به طور قطع با 
توجه نرخ تورم امروز امکان ساخت 
و پایــان پروژه بــا قیمت ۵.۵ میلیون 
تومان وجود نــدارد. ادامه کار با این 
قیمت های باعث می شود پیمانکاران 
کیفیت واحدها را به شــدت کاهش 
دهنــد که منجر به ایجاد مشــکلاتی 

خواهد شد.
رییس کمیسیون عمران مجلس 
تاکیــد کرد: موضــوع قابل تامل این 

اســت که هیچ قیمت مقطوعی از این 
واحدها به مردم اعلام نشــده و کسی 
نمی دانــد در پایان قیمت واحد ۱۰۰ 
متری چه قیمتی خواهد داشــت. تنها 
چیزی که به متقاضیان اعلام شده این 
است که فعلا در مرحله اول ۴۰ میلیون 
تومان به عنوان آورده اولیه واریز کنند 

تا ببینند بعدها چه پیش می آید.
رضایــی کوچــی ادامــه داد: 
متاسفانه روند ساخت و تحویل پروژه 
نهضت ملی مسکن مبهم است و آینده 
روشنی ندارد و اگر این روند ادامه پیدا 

کند دچار مشکل می شویم.
وی با اشــاره به موضوع تامین 
مالی این پــروژه با تهاتر نفت گفت: 

خبری از این پیشــنهاد و پیگیری آن 
نیست و اساسا چیزی از آن درنمی آید.

رضایــی کوچی افــزود: توجه 
داشــته باشیم قرار نیست دولت خانه 
بسازد، دولت باید نقش راهبری داشته 
باشــد. دولت در این پروژه پیمانکار 
نیســت و باید زمین و تســهیلات را 
فراهم کند و مصالح ســاختمانی را با 
قیمت مناسب در اختیار مردم بگذارد 
و سازندگان حمایت کند تا انبوه سازان 
وارد خانه سازی در این پروژه شوند. 
امــا در حال حاضر دولت خودش در 
نقش پیمانکار وارد شــده و این اقدام 
تخلف اســت چراکه باعث می شود 
سرعت و کیفیت کار کاهش پیدا کند.

رییس کمیسیون عمران درباره 
گــزارش پیشــرفت از طرح نهضت 
ملی مسکن که وزیر راه و شهرسازی 
در مجلس ارایه داده،  اظهار داشــت: 
طبق گزارش ارایه شــده، تا به امروز 
توانســته اند به اندازه ۲ میلیون واحد 
مســکونی زمین تامیــن کنند که این 
اقدام قابل دفاعی است اما دولت باید 
به فکر ایجاد زیرســاخت ها باشد که 
بــرای این اقدامات تنها منابع مالی آن 
همــان آورده ۴۰ میلیون تومانی مردم 
اســت که به عبارت دیگربه اندازه ۵ 
الی ۶ متر واحدهــا پول جمع آوری 
شده است. از آنجایی که مخاطب این 
طرح اقشــار کم درآمد هستند برای 

تامین مالی به متقاضیان هم نمی توانند 
فشاری وارد کنند.

رضایــی کوچی با بیــان اینکه 
رییــس جمهوری باید بــر این اقدام 
متمرکز شود، گفت: ساخت ۴ میلیون 
مسکن در سال یکی از مهمترین تعهد 
رییس جمهوری بوده و اگر تا چندماه 
دیگر شــاهد پیشرفت قابل قبولی در 
این پروژه نباشــیم صــدای منتقدان 

درمی آید.
رییس کمیســیون عمران با بیان 
اینکه هماهنگی بین دســتگاه ها برای 
ســاخت این پروژه وجــود ندارد، 
افزود: متاســفانه بسیاری از وزرا فهم 
درســتی از اهمیت مسکن در کشور 

ندارنــد و نیــاز آن را حس نکردند و 
این شرایط  باعث شده قانون جهش 
تولید مســکن هم دچار مشکل شود. 
در شرایطی که تولید مسکن افزایش 
نیافتــه و خانه هــای خالی برای اخذ 
مالیات شناسایی نشدند، طبیعی است 
کــه قیمت های معاملات مســکن و 

اجاره بالا برود. 
وی گفــت: در این شــرایط از 
تعیین سقف برای نرخ اجاره حمایت 
می کنــم چراکه راهــی نداریم. البته 
در این بین عده ای نســبت به تعیین 
ســقف ۲۵ درصدی معترض هستند 
و مدعی هســتند که در شرایط تورم 
۵۰ درصــدی، ســقف ۲۵ درصدی 
افزایش اجاره کفاف نمی دهد اما باید 
این را هــم در نظر بگیریم که حقوق 
کارمندان هم فقط ۱۰ درصد افزایش 
یافته است و مردم دیگر توان پرداخت 
اجاره را ندارند.وی با بیان اینکه اساسا 

تامین مسکن جزو وظایف حاکمیت 
اســت، گفت: هر چند تعیین سقف 
اجــاره تصمیم درســتی اســت اما 
ضمانــت اجرایی آن بســیار اهمیت 
دارد و قضــات باید ملزم شــوند که 
این مصوبات را به اجرا برسانند. البته 
شورای حل اختلاف هم اعلام کرده 
که از این مصوبات به نفع مستأجران 
حمایت خواهند کرد.رضایی کوچی 
تاکید کــرد: در نهایت راهکار اصلی 
همان تولید مسکن است اما وزیر راه 
و شهرسازی هم می گوید پولی برای 
ساخت مســکن ندارد و تامین منابع 
مالــی کُند پیش می رود که درســت 
هم است. وقتی موضوع را در دولت 
پیگیری می کنیم هر مسئولی بهانه ای 
می آورد. معتقــدم رییس جمهوری 
باید در شورای عالی مسکن که هر دو 
ماه یک بار تشــکیل شود حضور پیدا 
کند و در این شورا مشکل راحل کنند.

رییس کمیسیون عمران مجلس  :

وزیر می گوید پول برای ساخت نداریم

ســازمان بورس در تصمیمات مجامع هیچ گونه دخالتی ندارد و تنها بر اجرای آن ها نظارت 
می کند. باید گفته شــود در فصل ۶ قانون بازار ســرمایه در برگزاری مجامع جرمی تعریفی 
نشــده اســت و تنها یک بخش در قانون تجارت وجود دارد که آن هم بازدارندگی کافی ندارد.

وزارت صمت مخالف ارائه گواهی اسقاط خودرو


